

ФИННО- УГРОВЕДЕНИЕ

ISSN 2312-0312

№ 4 (72) 2025



СОДЕРЖАНИЕ

СТАТЬИ

ЛИНГВИСТИКА

<i>Куцаева М.В.</i> Марийцы и их язык за пределами Республики Марий Эл (по данным социолингвистических экспедиций 2024–2025 годов)	7
<i>Сибатрова С.С.</i> О семантике марийских имен прилагательных цвета в связи со словообразованием	37

ЛИТЕРАТУРОВЕДЕНИЕ

<i>Бояринова Г.Н.</i> Виктория Матвееван лирике ойыртемеже	67
<i>Савицкая У.Н., Кудрявцева Р.А.</i> Реминисценции в стихотворении Семёна Николаева «Айста-айста!» («Давайте-давайте!»)	81

ИСТОРИЯ

<i>Бахтин А.Г.</i> Участие населения Марийского края в освобождении страны от польско-литовских интервентов в период Смуты начала XVII века	92
--	----

РЕЦЕНЗИИ

<i>Бусыгина Л.В.</i> Рец.: Орфографический словарь удмуртского языка с правилами орфографии и пунктуации: около 55 000 слов и словосочетаний / С.А. Максимов, Л.М. Ившин и др.; отв. ред. С.А. Максимов, Л.М. Ившин; УдмФИЦ УрО РАН. Ижевск, 2025. 876 с.	119
<i>Ласточкина Е.Г.</i> Рец.: Михайлов В.Т. Марийская книга: к 250-летию первой марийской грамматики и 100-летию Марийского книжного издательства / В.Т. Михайлов. Йошкар-Ола: Издательский дом «Марийское книжное издательство», 2025. 274 с.	122
<i>Текенова У.Н.</i> Рец.: Литературы народов Урало-Поволжья: конвергенции и дивергенции (коллективная монография под ред. М.И. Ибрагимова). Казань: ИЯЛИ, 2025. 336 с.	127

ХРОНИКА

<i>Кашкин Е.В.</i> Международная научная конференция «Языки России в контакте с русским языком»	129
<i>Соколова Е.Г.</i> К 100-летию со дня рождения Андрея Эшпая: по итогам Всероссийской научно-практической конференции «А.Я. Эшпай и музыкальная культура XX–XXI веков»	135
Памяти Тамары Лаврентьевны Молотовой (1956–2025)	138
Хроника научных и культурных мероприятий финно-угорского мира за 2025 год	140



CONTENTS

ARTICLES

LINGUISTICS

<i>Kutsaeva M.V.</i> Mari people and their language beyond the Republic of Mari El (data from 2024–2025 sociolinguistic expeditions)	7
<i>Sibatrova S.S.</i> On semantics and word formation of adjectives denoting colours in Mari	37

LITERATURE STUDIES

<i>Boyarinova G.N.</i> The characteristics of Victoria Matveeva's poetry ..	67
<i>Savitskaya U.N., Kudryavtseva R.A.</i> Reminiscences in S. Nikolaev's poem "Aista-Aista!" ("Let's!")	81

HISTORY

<i>Bakhtin A.G.</i> Participation of the Population of the Mari region in the liberation of the country from Polish-Lithuanian invaders during the Time of Troubles in the early 17th century	92
---	----

BOOK REVIEWS

<i>Busygina L.V.</i> Review: Udmurt spelling dictionary with rules of writing and punctuation: about 55 000 words and phrases / S.A. Maksimov, L.M. Ivshin etc.; edited by S.A. Maksimov, L.M. Ivshin; Udmurt Federal Research Center of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences. Izhevsk, 2025. 876 p.	119
<i>Lastochkina E.G.</i> Review: Mikhailov V.T. Mari book: on the 250th anniversary of the first Mari grammar and the 100th anniversary of the Mari book publishing house / V.T. Mikhailov. Yoshkar-Ola: Publishing house "Mari book publishing house", 2025. 274 p.	122
<i>Tekenova U.N.</i> Review: Literatures of the peoples of the Ural-Volga region: convergences and divergences (a collective monograph edited by M.I. Ibragimov). Kazan: Institute of Language, Literature and Art, 2025. 336 p.	127

CHRONICLE

<i>Kashkin E.V.</i> International Scientific Conference "Languages of Russia in Contact with the Russian Language"	129
<i>Sokolova E.G.</i> On the 100th anniversary of Andrei Eshpai: based on the results of the All-Russian Scientific and Practical Conference "Andrei Ya. Eshpai and the Musical Culture of the 20th–21st centuries"	135
In memory of Tamara Lavrentyevna Molotova (1956–2025)	138
Chronicle of scientific and cultural events in the Finno-Ugric world for 2025	140

